

## EDITORIAL

# In and Beyond This Issue

The *Journal of Educational Media & Library Sciences (JoEMLS)* is going to welcome to celebration of the 40th anniversary international conference: “When LIS Meets the Digital World & Scholarly Publishing.” *JoEMLS*, one of the few journals which witnessed the progress of the development of academic journals in Taiwan, relies on numerous fellow’s dedication and hard works. Covering various topics as well as being included in several international databases, *JoEMLS* has possessed fruitful results. We have built up the ASPERS system for online submission and peer review, and created the database Retrospective Archive which collects our past articles from the first volume (March, 1970) to the Volume 40, Number 2 (December, 2002). In addition, we have been devoting ourselves into digital archive and keeping pace with the theory “Diffusion of Innovations”, for instance, we have developed the system ForeSight for e-printing the upcoming articles. Furthermore, Hybrid OA, one of the editorial policies of *JoEMLS*, has become a model for scholarly publishing and communication in Taiwan.

This year, from 2010 to 2011, is the 40th anniversary of *JoEMLS*. Reviewing the development of the past decades of the journal, we realize that *JoEMLS* represents the development of “Information and Library Science (ILS)” and “Digital Archive” in Taiwan. In the meantime, “Digital Media” has become a significant issue for the LIS Education and general academic communities because of the evolution of the Audio-Visual technology. Based on our history and academic purpose, the Department of ILS of Tamkang University holds this conference in March, 2011, with the cooperation of the Editorial Board of *JoEMLS*.

Among the 14 research papers which had been peer-reviewed before the publication of this volume (Volume 48, Issue 2), five articles were chose and they are as following: *Intellectual Property Management of Digital Archiving: Perspectives from the National ChengChi University* by Wang et. al.; *Uncertainty in the Process of Scholarly Problem-Solving* by Lin and Su; *A Study on the Appraisal Criteria of Archival Values for Electronic Records* by Lin; *A Study of Using Collaborative Mode to Construct Researcher Knowledge* by Shieh and Wu; and Lin and Chiu’s *Analyzing Online Book Reviews for Scientific Popularization Genre: A Genre Analysis Study*. The rejection rate of this issue was 64%. Perhaps because there came out the second TSSCI journal in the field of LIS in Taiwan, the pressure of review and the backlogs of *JoEMLS* is slightly relieved; however, there are still around 20 submissions waiting for the review before the publication of

this volume issue. We sincerely appreciate all the authors of the submissions no matter which were accepted or rejected, for all the articles are the valuable results of hard research. The Editorial Board also wants our contributors to know that we are continually seeking quality articles for *JoEMLS*. What we can do is to keep going, making persistent efforts.

Jeong-Yeou Chiu  
*JoEMLS* Editor



## 編者言

# 本期紀要與展望

教育資料與圖書館學季刊(*JoEMLS*)即將迎接創刊四十週年的慶祝活動一期刊出版媒合下的圖書資訊與數位媒體新趨勢」國際學術研討會。學術發表園地的耕耘必須仰仗眾多人的犧牲奉獻始有所成, *JoEMLS* 係少數見證台灣學術期刊發展歷程的刊物之一, *JoEMLS* 在其所涉獵之學科領域上, 以及收錄於國際著名專業資料庫之實績上, 數十年來已享有豐碩成果。此外, 本刊利用業界 ASPERS 投稿評閱系統開發應用之經驗, 以及自行開發「回溯典藏資料庫」收錄自創刊號(1970年3月)至40卷2期(2002年12月)之過刊內容, 延續數位典藏文庫形式, 提昇文獻資料之生命力。此外, 舉凡為數位典藏所做的努力, 例如本刊「先知先覺」(*ForeSight*)電子預印本服務, 已有相當可觀的進展, 亦符合了所謂「創新傳佈」之歷史軌跡。而 *JoEMLS* 之另一項 Hybrid OA 出版政策, 則已成為台灣學術出版與傳播典範經驗之一。

在2010-2011年, 適逢 *JoEMLS* 慶祝跨越40週年之際, 回顧數十年來期刊的經營軌跡和發展歷史, 在在顯示 *JoEMLS* 不僅呈現了台灣「圖書館學與資訊科學」, 與「數位典藏」的發展過程; 同時也發現「視聽教育」在教育科技不斷地演進下, 「數位媒體」已成為圖書資訊教育與一般學術社群的共同研究課題。基於歷史淵源及學術使命, 淡江大學資訊與圖書館學系在 *JoEMLS* 編務委員會的支持下, 積極籌備了2011年3月的學術盛會, 且讓我們拭目以待, 熱情參與。

本期(48卷2期)完成14篇稿件之同儕評閱程序, 收錄了其中5篇論文, 內容涵蓋了王梅玲等所發表的「從政治大學數位典藏建置與應用探討智慧財產管理與機制」、林麗娟與蘇諤「學術研究問題解決過程之不確定性分析」、謝建成與吳佳典「以協同合作模式建構研究者知識之研究」、林素甘「電子文件檔案價值鑑定基準之研究」, 以及林家儀與邱銘心發表有關於「網路讀者書評文類分析研究: 以科學普及類書評為例」議題。這一期退稿率為64%, 或許因為台灣圖資學門產生了第二本 TSSCI 期刊之故, 而稍事減緩了 *JoEMLS* 的稿壓, 但截至本期出刊付梓前, 尚有近20篇稿件待後續評閱處理。我們衷心感謝所有賜稿給 *JoEMLS* 的作者們, 不論是被接受刊登或退稿, 所有的文章都是歷經一番辛勤努力的研究結晶。事實上, 也沒有人能完全否定這些文章價值與作者的辛勞, 惟有再接再厲, 努力再努力。